
Naše další prvenství v Evropě: Nejvíce jsme 
nuceni využívat slevy
Jednání  čtyřdemolice mě zásobuje tématy,  ke kterým se nemohu
vyjádřit jinak než naprosto Bez obalu. Předchozí týden přinesl další
negativní primát Fialova vládnutí. Čeští spotřebitelé totiž nakupují ve
slevách nejvíce z celé Evropy. I když v tomto případě je nutno spíše
říci »jsou nuceni nakupovat ve slevách«. Zkrátka proto, že u nás za
tři roky zdražily potraviny o čtvrtinu a naše reálné mzdy se od covidu
propadly  v  Evropě nejvíc  ze  všech.  Využívání  slevových  akcí  už
dávno není pouze specifikem občanů s nízkými příjmy nebo seniorů.

Z celkových tržeb supermarketů se prodalo v akcích 64 procent zboží, což nás v této
statistice  řadí  na  evropský  vrchol.  »Díky  vývoji  cen  potravin  na  českém  trhu  začali
navštěvovat Kupi.cz i  ti,  kteří se dříve o slevy a nabídky v letácích nezajímali, což se
pozitivně odrazilo  na naší  návštěvnosti.  61% návštěvníků webu pochází  ze střední  a
vyšší třídy,« uvedl manažer slevového portálu Kupi, Vlastimil Jakimič.
Trendu  nakupování  ve  slevách  se  pak  přizpůsobují  i  obchodníci,  což  přináší  další
negativní fenomén, který se České obchodní inspekci (ČOI) dlouhodobě nedaří vymýtit, a
sice nekalé praktiky při zavádění slev. Přestože už více než dva roky platí zákon, který
jasně říká, jak má vypadat správně uvedená informace o slevě na cenovkách, ČOI se
stále setkává s případy, kdy jsou takové údaje matoucí a záměrně obsahují zbytná čísla.
»Někdy jsou informace podávané tak, že výše samotné slevy vůbec zřejmá není. Někteří
obchodníci  vystavují  kupující  časovému tlaku, třeba při  nakupování přes internet,  kdy
nabídka platí jen nějaké krátké časové období. Spotřebitele by to mělo donutit, aby si
daný výrobek zakoupil,« popisuje ředitelka Oblastního inspektorátu ČOI pro Jihočeský
kraj a Vysočinu, Martina Střihavková.
  Prostor právě těmto podvodům však v první řadě dává neschopnost vlády skutečně
nastartovat  ekonomiku.  Dle  dat  společnosti  NIQ průměrný příjem v  ČR v  roce 2024
meziročně klesl ze 14 274 eur na 14 106 eur a vůči průměru v Evropské unii index klesá
už druhým rokem po sobě. 
   Místo  toho  však  čtyřkoalici  zajímá  jen  zbrojení,  a  tak,  zatímco  nám  ve  všech
ukazatelích zbytek Evropy utíká. Sněmovna minulý týden schválila zvyšování výdajů na
obranu na úroveň tří procent HDP do roku 2030. A jak jinak než v tajném režimu jednání.
Mimořádné schůze se účastnil prezident Petr Pavel, který si tak osobně dohlédl na to, že
výdaje na válčení budou ve střednědobé koncepci  České republiky prioritou, namísto
řešení sociálních, mnohdy existenciálních otázek, které skutečně občany této země trápí.
Á propos, vůle lidu, vůle Boží, v podání našich demokratů zjevně taky neplatí, nakolik dle
dat  Medianu  schvaluje  zvyšování  výdajů  na  obranu  pouze  třetina  Čechů,  zatímco
polovina  považuje  současnou  dvouprocentní  hranici  HDP  za  dostačující.  Pro  celou
bývalou pětikoalici však není žádný problém navýšit celkové výdaje na armádu o třetinu,
v klidu a pohodě za zavřenými dveřmi.
I v krajích čtyřdemolice škodí
  A s podobnou arogancí vládne koalice SPOLU se STANem i  v krajích.  Pojďme se
podívat konkrétně do Středočeského. Již v říjnu upozornil krajský zastupitel STAČILO!
Zdeněk  Štefek,  že  si  na  ustavujícím  Zastupitelstvu  Středočeského  kraje  vládnoucí
koalice STAN a SPOLU prosadila těsnou většinou jednoho hlasu veřejnou volbu a v ní
svou hejtmanku a její tým. Koalice přitom musela povolat své zastupitele z dovolených a
mít  stoprocentní účast,  aby to dokázala. Nakonec smetla i  všechny námitky opozice,
která  chtěla,  aby  vládnoucí  koalice  respektovala  výsledky voleb,  a  tedy souhlasila  s
poměrným zastoupením klubů ve výborech a komisích. Při ustavených 10 výborech o 15
členech by to vycházelo na 8 zastupitelů pro koalici a 7 pro opozici. Přes deklarovanou
ochotu k jednání však nakonec silou prosadila obsazení finančního výboru deseti svými
členy – pro opozici tedy zůstalo 5 míst.
  Koalice smetla i  návrh STAČILO! na konání  Zastupitelstva nejen v prosinci,  ale i  v
listopadu,  kde  mělo  dojít  k  plnému  ustavení  výborů  tak,  aby  pak  v  nich  mohly  být
projednány zásadní dokumenty kraje včetně rozpočtu pro jednání prosincové. Koalice tak
ukázala  své zuby,  ale za  jakou cenu? Z  33 zastupitelů  koalice  jich  místo  v  Radě a
královsky placené uvolněné místo předsedů výborů a komisí dostalo 18, tedy více než
polovina. Tady se můžete podívat, kolik veřejných prostředků je třeba ke čtyřem letům
věrnosti. Jedinými »chudáčky«, kteří se s 94 tisíci nedostali svou odměnou nad 100 tisíc,
jsou dva neuvolnění náměstci. Pokud přece jen Spolu a STAN v něčem v posledních
letech vynikají, je to obsazování funkcí. Ostatně jako vždycky.
Zná Kallasová svoje místo?  Ani  tentokrát  nevynecháme dění  v Evropské unii.  Mezi
diplomaty EU se začíná projevovat nesouhlas s přístupem vysoké představitelky EU pro
zahraniční věci a bezpečnostní politiku Kaji Kallasové. Ukazuje se totiž, že Kallasová je
nejen  ohromný  protiruský jestřáb,  ale  zároveň  také jedná nadále,  jako  by  byla  stále
premiérkou Estonska, nikoliv Evropskou komisařkou. Dle diplomatů, jakmile jde o Rusko,
tak  Kallasová neprojednává své záměry předem s členskými státy a neformuluje své
návrhy  na  základě  těchto  diskusí.  Místo  toho  představuje  návrhy,  jako  by  EU  byla
s Ruskem ve válce, a očekává, že je členské státy v krátké době přijmou. Jak se však
ukázalo, už ani Španělsko a Itálie, země, které vždy byly na straně posílání vojenského
materiálu Ukrajině, nejsou ochotny obětovávat v proxy válce s Ruskem sumy, které si
Kallasová žádá. I její veřejné vystupování směrem k Rusku sklidilo kritiku od evropských
diplomatů a za své nediplomatické jednání si nedávno vysloužila vyignorování  ministrem
zahraniční USA Rubiem, které, bohužel, bylo potupné pro celou Evropu. A vzpomeňme si
na nedávný spor Slovenska, členského státu EU, s Ukrajinou ohledně dodávek ropy přes
Ukrajinu. Vzpomínáte, že by se snad Kallasová kdy zastala Slovenska ve sporu s touto
třetí zemí? Ne ani tady Kallasová nejednala jako komisařka celé  EU.
  Od začátku jsme jako europoslanci  Stačilo!  kritizovali  návrh dát  Kallasové portfolio
zahraniční a bezpečnostní politiky. Tato žena není schopna fungovat jako diplomatka a
vůbec  není  přizpůsobena  změnám  světového  řádu  a  vzniku  multipolárního  světa.
Myslím, že po zkušenostech s touto dámou je na čase, aby jí vláda České republiky – i
ostatních členských států – řekla, stačilo, a Kallasová byla z funkce odvolána.
  Na závěr bych vám chtěla velmi poděkovat za veškerou důvěru. Podle společnosti 
Median je naše podpora 6,5 % a podle nedělního STEMu pro CNN Prima News se náš 
potenciál pohybuje dokonce přes 17 %! A to všechno jen díky vám.  Kateřina Konečná, 

Tři miliony Českému červenému kříži, nikoli spolku 
Team 4 Ukraine, navrhuje STAČILO! 

Zastupitelé za koalici STAČILO! nepodpořili ekonomické návrhy koalice STAN a
SPOLU, které byly na pořadu 4. jednání Zastupitelstva Středočeského kraje v
pondělí 31. března. 
STAČILO! v tiskové zprávě konstatuje, že nepodřilo návrh koalice STAN a SPOLU
poskytnout 3 miliony korun spolku Team 4 Ukraine. »V důvodové zprávě je sice jako
účel uvedeno ‚evakuační autobusy‘, ale ve smlouvě nic takového není, chybí i vlastní
žádost  o  podporu  a  transparentní  účet  spolku,« píše  se  ve  stanovisku  STAČILO!,
které navrhne darovat ony 3 miliony Českému červenému kříži: »Ten ví nejlépe, jak
pomoci všem obětem válečných konfliktů.«
Zastupitelé za STAČILO! odmítají i Radou kraje schválenou individuální dotaci 1 mil.
korun  pro  Jagello  2000  (firmu  expremiéra  Mirka  Topolánka,  kterou  nedávno  z
insolvence zachránil zbrojní koncern CSG) na podporu Dne otevřených dveří na letišti
v Čáslavi, kde může být dle smlouvy s USA americká základna.
Nesouhlasí  ani  s  rozdělením  přebytku  hospodaření  za  rok  2024. »Z  volných
prostředků neputuje ani koruna na konkrétní podporu bytové výstavby, ani koruna na
nutnou podporu primární péče, tedy např. na ordinace praktických a dětských lékařů či
zubařů.  STAČILO!  navrhne  schválit  40  mil.  Kč  na  podporu  bytové  výstavby  a  10
milionů na program podpory primární péče,« stojí v tiskové zprávě STAČILO!, které
navíc nesouhlasí s připravovaným zdražením jízdného ve veřejné dopravě až o 30%,
byť záměr ještě Zastupitelstvo 31. 3. neschvalovalo.
 Zastupitelé za STAČILO!, kterými jsou po loňských volbách Jindřich Havelka,
Zdeněk  Štefek  (oba  KSČM)  a  Pavel  Havránek  (ČSSD),  budou  dále
kritizovat »nepružnou a často neexistující zpětnou vazbu provozovatele veřejné
dopravy na stížnosti občanů, ať již se týká přeplněných dopravních prostředků,
nenávaznosti spojů či pravidelných zpoždění«.

Opravdu by takoví měli jednou naší zemi vládnout? 
Pořady  u  Jílkové  nesleduji,  nestojí  za  to, řekl  mi  jeden
známý. Nic neřeší. Druhý zase, že si je zapne, aby se pobavil.
Osobně  si  však  říkám,  že  mají  ještě  jeden  smysl.  Ten
nedeklarovaný. Ukázat národu, jak ti z lidu, tedy vybraní týmem
paní  Jílkové,  většinou  oponenti  mocného  proudu,  jsou
primitivní. Další známý však tvrdil, že smysl tohoto programu je
ještě  víc  rozeštvat  národ,  jednotlivé  skupiny  v něm,  což
mocným umožní zdůvodňovat své kroky, jež by se jinak nikdy
neodvážili  udělat.  Myslím,  že  situaci  poněkud  přeceňuje.

V jednom jsme se všichni ovšem shodovali. Pokud jsou vážná politická témata,
najde se vždycky u Jílkové nějaký student, který by rád oponenty vládní strany
umlčel  a  vysloví  nějaký  argument  ve  stylu  Danuše  Nerudové.  Tentokrát
takových mudrlantů bylo víc a soudný člověk si musel říkat: »Proboha, ti jednou
v této republice mají vládnout?« Protože jsem realista, tak vím, že výběr je na
České televizi a ta si umí vybrat.
Oč tentokrát u Jílkové šlo? O nic méně než o válku na Ukrajině a porážku Rusů.
Pochopitelně  stranou  nezůstalo  příměří  a  údajné  ruské  podmínky  k umožnění
svobodné  plavby  po  Černém  moři.  Mladí  studentíci  v záři  reflektorů,  stejně  jako
zástupce jedné neziskovky, jenž také zastupoval stranu »válčit dál«, nezapřeli svou
jednostrannost. S tím se ovšem počítalo. Už méně s tím, co jako argument ti mladí
občas vystřelili od boku. Dokonce přítomný rusofob europoslanec Vondra se musel od
jejich slov distancovat.
Především  podle  jednoho  z nich  za  souhlasného  kývání  druhých  by  bylo  třeba
bombardovat Moskvu a donutit tak Rusko k přijetí příměří bez jakýchkoli podmínek či
dokonce snad ke stažení se z Donbasu a Krymu.
Dále »moudří studenti« vyslovili názor, že Západ nic písemně Rusku, pokud jde
o další nerozšiřování na východ, neslíbil. Tečka! A co není na papíře, to neplatí.
Jde vlastně, podle nich, o další z »Putinových lží«.
Padla i slova o tom, že Ukrajinci na územích, která obsadili ruští agresoři, trpí, a že
obecně nesouhlasí s ústupky Putinovi a dál chtějí bojovat.
Slova  o  »bombách  na  Moskvu«,  vyslovená  jedním  ze  studentské  skupiny
válkychtivých,  byla  rychle  zamluvena.  Na  reakci  tedy  nezbyl  čas.  Jenže  byla
vyslovena.  A jako vše, co se jednou řekne v televizi,  dostala křídla a rozletěla se.
Dokonce i  mezi  ty,  kteří  pořad ani  neshlédli.  Proto  se  musím zeptat,  jak  to onen
studentík patřící k roji Danuše Nerudové vlastně myslel? Ukrajina nemá letadla, která
by mohla k tomu účelu použít. Musely by 
letět letouny NATO, stejně jako svého času v době bojů o Kosovo. Pokud by doletěly,
pak by odveta na sebe nenechala dlouho čekat. To by, onen studentík, chtěl? Tedy,
aby třeba jeho Brno nebo jiné místo naší vlasti bylo místem odvety? Stejná otázka se
nabízí, kdyby rakety s delším doletem, které by dodala třeba Anglie nebo někdo jiný,
zasáhly  Moskvu.  Také  v tomto  případě  by  odvetné  akce  směřovaly  na  naši  zem,
členskou zemi Severoatlantického paktu, protože pak už by bylo jedno, který unijní
stát byl jejich dodavatelem? Mimochodem podle sice už neplatné smlouvy ABM, ale
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nikoli,  pokud  jde  o  podle  ní  stále  platných  opatření,  Moskva  má  zvláštní  obranná
zabezpečení a odvetný úder by přišel ještě dřív, než by hasiči dorazili k prvnímu požáru.
Stejně tak by tomu bylo, pokud jde o Washington. To v bruselské centrále NATO vědí.
Byli  by  šílenci,  kdyby  přesto  uposlechli  hlas  jakýchkoli  bombometčíků,  zvláště  pak
mladých rusofobů z Česka.
  Vysloven byl také další »argument«. Dohoda o nerozšiřování NATO nebyla na papíře, a
tudíž je neplatná… Ovšem, bylo-li vůbec něco takového někdy vyřčeno?
  Mladému muži, jenž toto před kamerami vylovil, chci jen připomenout, že ústní
dohoda dvou stran vyslovená před svědky je platná.  I  podle evropského práva
tomu tak je. Sice byla určena pro obchodní transakce, ale »gentlemanské dohody«
(gentlemen´s agreement) byly od nepaměti přijímány na podobném základě a čest
nedovolila  je  nesplnit.  Jenže  ono  nešlo  jen  o  ústní  slib  vyslovený  prezidentem
Bushem st.  při  odchodu z jednání  na výletní  lodi  Maxim Gorkij  dne 3. prosince 1989.
Dovolím si ocitovat v této souvislosti slova dvou významných amerických představitelů, o
jejichž věrohodnosti nelze pochybovat.
Začněme  Jeffrey  Sachsem,  americko-židovským  ekonomem,  bývalým  i  současným
poradcem mnoha vlád, především bolivijské, polské, ruské (v Jelcinově období), autorem
tzv. šokové terapie, profesorem ekonomie, speciálním poradcem generálního tajemníka
OSN Guterrese a jeho předchůdců, ředitelem Earth Institute při Kolumbijské univerzitě
v New Yorku, jeho projevem na konferenci Geopolitika míru v Evropském parlamentu dne
19. února 2025. Tehdy řekl:  »Takže to byla mentalita a rozhodnutí bylo formálně přijato
v roce 1994,  když  prezident  Clinton  schválil  rozšíření  NATO  na  východ.  Určitě  si
vzpomínáte,  že  7. února  1991  Hans  Dietrich  Genscher  a  James  Baker III  mluvili  s
Gorbačovem. Genscher po tom uspořádal tiskovou konferenci, kde vysvětlil, že NATO se
nebude  posouvat  na  východ.  Nebudeme  využívat  rozpuštění  Varšavské
smlouvy. A pochopte,  že  to  bylo  v  právním kontextu,  ne  v  běžném kontextu.  To byl
konec  druhé  světové  války,  který  byl  vyjednáván  pro  německou  reunifikaci,  a  byla
uzavřena dohoda, že NATO se neposune ani o palec na východ.«
Pokračujme  pak  Seitzem  Raymondem,  bývalým  náměstkem  ministra  zahraničí  pro
Evropu a Kanadu (za prezidenta Bushe), velvyslancem ve Velké Británii a vyjednavačem
USA při jednání o Smlouvě o konečném uspořádání ve vztahu k Německu, zvanou 2+4,
jež  byla  podepsána  12. září  1990  v Moskvě  a  stala  se  základním  dokumentem  pro
znovusjednocení Německa:
»Dali jsme jasně najevo Sovětskému svazu při jednání ve formátu dva plus čtyři i při
dalších jednáních, že nevyužijeme výhody stažení sovětských vojsk z východní Evropy.
NATO by se nemělo formálně ani neformálně rozšiřovat na východ.«
Otázka:  Myslíte,  že  pro  studenty  ze  stáda  Danuše  Nerudové  či  jiného  podobného
všeznalce  je  to  dostatečný  argument?  Mám  obavy,  že  pro  ně,  jako  demokraty,  jiné
argumenty  než  jejich  vlastní  neexistují.  Slova  o  to,  že  Ukrajinci  trpí  na  Rusy
zabraných  území,  byla  vyřčena  jen  mimochodem.  A  tentokrát  je  nevyslovili
militantní studentíci, byť za jejich souhlasu, ale český manžel ukrajinské občanky
žijící u nás na Ostravsku. Jde prý o vlastní zkušenost. Nechci polemizovat. Jsou
jistě i tací, kteří trpí. Minimálně tím, že jejich obec bývá po projití fronty zničena.
Jenže  jak  odpovědět  na  to,  proč  se  po  Majdanu  východ  Ukrajiny  začal  bránit
bojůvkám ze západu, které jim vzaly předchozí volební vítězství,  těm bojůvkám,
které byly rychle připraveny vtrhnout na Donbas s cílem zpacifikovat ho a zčásti se
jim  to  také  povedlo?  Proč  se  krymské  obyvatelstvo,  a  nebylo  to  pod  knutou
ruských nájezdníků,  v referendu rozhodlo opustit  Ukrajinu a  vrátit  se domů, do
Ruska? V jejich  čele  stáli  představitelé,  jež  si  voliči  sami  ještě  před převratem
zvolili a měli důvěru lidí. Pokud by je dnes někdo zase vrátil pod vládu Kyjeva,
rozhodl by proti jejich vůli a neumím si představit, že např. v Doněcku a okolních
vesnicích by azovské legionáře či dobrovolníky z Evropy vítali chlebem a solí.
Navíc znám jiné fotografie a filmové záběry. Z internetových záznamů. Nemám napojení
na Rusko, abych využíval jeho propagandy. Takže nevím, kdo je dal do oběhu. Na nich
obyvatelé osvobozených částí v Doněcké oblasti vítají Rusy jako osvoboditele. V Česku
jsem se  dokonce setkal  s ukrajinskou rodinou,  která  uprchla  z oblasti  bojů.  Touží  po
návratu, ale věří, že jejich město bude už součástí Ruska. Nemluví o tom, bojí se, ale o
to víc po tom touží. Prý nejsou jediní, kdo chtějí mír, a už nikdy nechtějí potkat azovské
hrdlořezy.  Do Ruska odešlo na milion  obyvatel  z východních území a  také čekají  na
návrat.  Nikoli  však na Zelenského Ukrajinu.  Ostatně o touze po míru mluvila  také  u
Jílkové i jedna mladá Ukrajinka žijící u nás. Snesl se na ni déšť urážek.
Je třeba ještě něco dodávat?                                                                 Jaroslav Kojzar

Náměstí Rudé armády: Důstojná pocta osvoboditelům? 
Jakmile  utichne  konflikt  na  Ukrajině  a  Evropa  se  znovu
nadechne k budování stabilnějších vztahů, bude čas k zamyšlení
nad  naší  historickou  pamětí.  Blížící  se  80. výročí  osvobození
Československa od nacistické okupace v roce 2025 představuje
vhodnou příležitost  k tomu, abychom se znovu zamysleli  nad
způsobem, jakým si připomínáme svou minulost.
V Praze, v samém srdci Dejvic, se nachází Vítězné náměstí. Název,
který nese, odkazuje na poválečný optimismus a naději, ale málokdy
si  připomínáme,  kdo  byli  skuteční  vítězové,  kteří  přinesli  svobodu
naší  zemi.  Sovětská  Rudá  armáda  spolu  s  Československými
jednotkami  se  rozhodující  měrou  podílela  na  osvobození  Prahy  a

většiny Československa. A přesto dnes jejich památka ustupuje do pozadí,  zatímco v
Berlíně a ve Vídni zůstávají pomníky Rudé armády nedotčeny.
Proto  přicházím  s  návrhem  na  přejmenování  Vítězného  náměstí  na  Náměstí  Rudé
armády. Tento krok by nebyl projevem nostalgie, ale důstojného uznání historické pravdy.
Světová válka nebyla jenom epizodou dějepisu, ale zásadním momentem, kdy miliony
lidí položily životy za to, abychom dnes mohli žít v míru.
Alternativně by se náměstí mohlo nazývat  Náměstí vítězů druhé světové války, což by
zahrnovalo všechny spojenecké síly, které přispěly k porážce nacismu. V obou případech
by ale šlo o krok, který by ukázal, že si historie nejen vážíme, ale také ji chápeme v její
plné šíři a složitosti.
Je čas obnovit historickou spravedlnost a zajistit, aby Praha nadále byla městem, které si
uvědomuje, komu vděčí za svou svobodu. Naše dějiny nejsou jednobarevné, ale pok
chceme být spravedliví, neměli bychom zapomínat na ty, kteří přinesli oběti pro budoucí
generace.                                                                                       Jan Klán

   V minulých letech několik z nás bylo v Berlíně u příležitosti pietního aktu   zavraždění  
Karla Liebknechta a Rosy Luxemburgové. Měli jsme možnost vidět hřbitov rudoarmějců,
před kterým jsou sochy vojáků a tanky,  náměstí Karla Marxe, most  Karla Liebknechta,
při pietním aktu  v původu vlajky s Marxem, Engelsem,  Gueavarou, se srpem a kladivem
a s  pěticípou červenou hvězdou.  Ty  samé prapory  byly  na  domech  v  ulici,  kudy se
prochází. Účastníky, z důvodu jejich bezpečnosti,  doprovázejí těžkooděnci.  Nedokáži si

představit,  že  by  se  něco  takového  uskutečnilo  u  nás,  to  by  se  pravdoláskaří  a
rusofobové asi přeskočili. (Letos už tam došlo k nějakým potyčkám.)Tak souhlasím s
Janem Klánem na přejmenování Vítězného náměstí na Náměstí  vítězů druhé světové
války.  Neměli  bychom  zapomínat  i  na  ty  další,  kteří  měli  svůj  podíl  na  porážce
fašistického Německa.                                                       LN
 

          Vláda nezajistila dostatečnou účast českých firem na
dostavbě Dukovan

O podpisu  smlouvy na  dostavbu  jaderné
elektrárny  Dukovany  by  měla  podle
místopředsedy  opozičního  hnutí  ANO  Karla
Havlíčka  rozhodnout  až  vláda,  která  vzejde  z
podzimních  voleb.  Nynější  kabinet  podle  něj
nedokázal  zajistit  dostatečný  podíl  českých
firem na projektu.
»Jestliže vláda podepíše v tomto volebním období
hlavní  kontrakt  s korejským  vítězem  tendru  na
Dukovany,  pohřbila  český  průmysl,« řekl  Havlíček

novinářům. Zdůraznil, že dosud nejsou připraveny podmínky pro jasně definovanou
účast českých firem. Nyní je podle něj účast českých firem dojednána asi na úrovni
pouhých 18 %. Vláda by měla podle Havlíčka pokračovat trpělivě ve vyjednávání, do
dosažení min. 50 %. To se ale podle něj do podzimu technicky nedá zvládnout.  Jestli
k tomu nedojde, tak šance na důstojnou účast českých podniků klesne podle něj na
minimum. »To je obchodní realita,« uvedl místopředseda ANO.
Podle Havlíčka si je třeba uvědomit, že vše platí ČR. »Jde o zakázku, která nemá
obdoby, dokud  nebude účast  českých firem stvrzena dohodou,  je  zde stále  určitý
obchodní  manévrovací  prostor.  Musíme  si  uvědomit,  že  Česká  republika  určuje
podmínky, my platíme a my si musíme určit parametry,« uvedl. Vládu viní z toho, že
si nepohlídala 60procentní účast průmyslu, nyní je pod tlakem času. Zdůraznil,
že tyto výtky nesměřují proti vítězi tendru, kterým je korejská firma KHNP a kterou
respektuje  jako  vítěze.  Jedná  se  ale  podle  něj  »o  tvrdý  obchod,  který  musí  být
perfektně připraveny«. 
Závazné smlouvy o spolupráci nejsou
Ministr  průmyslu  a  obchodu Lukáš  Vlček (STAN)  počátkem  měsíce  uvedl,  že
garantována  je  zatím  dvacetiprocentní  participace.  Současně  mluvil  o  tom,  že  k
podpisu kontraktu s korejskou KHNP by mělo dojít do konce března. Platí podle něj,
že se česká strana snaží dojednat šedesátiprocentní zapojení českého průmyslu, a
ještě před podpisem tzv. EPC kontraktu (kontrakt technologie na klíč od designu přes
výrobu, instalaci, uvedení do provozu a následnou údržbu) chce mít ujištění korejské
strany o zapojení českých dodavatelů v nejméně 30 procentech zakázky.
Zástupci společnosti KHNP na konci února v Praze na Česko-korejské konferenci k
jadernému průmyslu uvedli, že firma nadále počítá s 60% účastí českých dodavatelů
na výstavbě nových jaderných bloků v Dukovanech. České firmy by na tento podíl
měly dosáhnout do roku 2039, kdy by měly být dokončeny oba připravované reaktory
v  Dukovanech.  Zástupci  českého  průmyslu  v  minulých  týdnech  vyjádřili  obavy  o
dosažení tohoto cíle, protože dosud nejsou závazné smlouvy o spolupráci.
Stavba nových jaderných bloků v Česku by měla být největší tuzemskou zakázkou v
historii. Náklady při aktuálně preferované výstavbě dvou reaktorů v Dukovanech jsou
při současných cenách 400 miliard korun. V příštích třech až pěti letech by ovšem
ČEZ měl podle rozhodnutí vlády s Korejci jednat také o opci na výstavbu dalších dvou
bloků v Temelíně.

Karel Čapek: Modlitba za pravdu
Bože, který jsi stvořil národy a všem jsi
vdechl touhu žít ve cti, zbav dnešní svět
toho nejhoršího: lži.
Lži, která podpírá a připravuje násilí a
učí lidi nenávidět se navzájem.
Lži, která otravuje národy a vykopává mezi
nimi propasti, jež snad ani desítky
let nevyrovnají.
  Bože, jak bude vypadat, jak se bude vyvíjet Evropa obluzená tolika nenávistnými
lžemi! Jak bude možné soužití mezi lidmi a národy, je-li mezi ně vrženo tolik urážek,
tolik opovržení a vzteků! Copak si snad někdo představuje, že tento stav ducha má a
může trvat bez konce? Copak si věčně má soused ošklivět souseda a čekat jen na
příležitost, aby mu zasadil mstivou a úkladnou ránu?
I po válce si mohou národy podat ruce; mohou si sebe rytířsky vážit a navázat vztahy
důvěry. Ale na bojišti lži nebude navěky důvěry ani cti; každá lež zajde, ale zůstane po
ní nenávist a opovržení; tělo se zahojí dřív než duše.
  Bože, jak hrozně je zraňována duše tohoto národa, jak tohle se má jednou zahojit
nebo  odpustit!  Copak  se  toho  nezhrozí  národové,  jaký  nenávistný,  navěky  zlý  a
nepřátelský svět se takto buduje? Nemá snad nikdy být mír nebo aspoň oddech v
křečovitém smrtelném nenávidění?
  Bože, vrať světu pravdu! Bude to víc než smlouva míru, bude to cennější než každé
spojenectví. Nikdo, žádný národ, žádný stát si nebudiž jist, pokud mohou být lidské
vztahy kdykoli korumpovány nástroji lži. Nebude jistoty, nebude smluv, nebude ničeho
platného  a  bezpečného,  pokud  vědomí  kteréhokoliv  národa  bude  zkřivováno
záměrnou lží. Za každou lží jde úklad a násilí; každá lež je útok na bezpečí světa.
Nikdo nebude žít v míru ani za nejsilnější hradbou z oceli a betonu; okřídlená lež se
vysměje všem vašim pevnostem. Zbavit svět lži je víc než odzbrojení.
   Jaké to bylo divné jasnozření, když náš Masaryk vepsal do našeho státního
znaku slova Pravda vítězí. Jako by tušil, že jednou lež podnikne generální útok na náš
stát a národ, a už předem razil heslo pro toto utkání. S tím heslem můžeme jít do boje;
ale jenom s tím heslem může jít celý svět do míru. Neboť jenom bez lži se mohou lidé
a národy dorozumět, ať mluví jazykem kterýmkoliv.
Bože, vrať světu pravdu!                                                     Lidové noviny 25. 9. 1938
"Modlitbu za pravdu napsal úžasný Karel Čapek v roce 1938. Text vyšel v Lidových
novinách 25.září 1938. Byl to Čapkův poslední text před „Mnichovem“. Tři měsíce
nato  autor  „Modlitby  za  pravdu“,  uštvaný  a  utrápený  z  vývoje v Československu
zemřel... Smysl je děsivě aktuální i po 85 letech a rozhodně stojí za hlubší zamyšlení.
                                                                                                                   Eva Dolejšová
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